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כל ישראל ערבים זה בזה
פרשתינו פרשת נצבים אמנם פרשה קצרה, 40 
פסוקים בסה"כ, אבל הרבה גופי תורה תלויין 

בה!
נִצָּבִים  "אַתֶּם  אותנו,  מלמד  הראשון  הפסוק 
הַיּוֹם כֻּלְּכֶם" ופרש רש"י, שהיה זה יום פטירת 
להיות  ישראל  כלל  את  שהכניס  רבינו,  משה 
וקיבלנו  ולהוכיח.  לעורר  לזה,  זה  אחראים 
זאת עלינו באלה ובשבועה. והפסוק מעיד בנו 
עַד  וּלְבָנֵינוּ  לָנוּ  וְהַנִּגְלֹת  אֱלֹהֵינוּ  "הַנִּסְתָּרֹת לה' 
עוֹלָם". ובספר תורה, יש נקודות באותיות אלו, 
ללמדנו שיש אחריות ותוכחה בישראל זה לזה 
)כמבואר בסנהדרין מג:( בבחינת 'כל ישראל ערבים זה 

בזה' )שבועות לט סע"א(.

"סָמַר מִפַּחְדְּךָ בְשָׂרִי"
ובזוהר הקדוש )בא לב:( למדנו, אתם נצבים היום – 
דא ראש השנה! כלומר, בראש השנה כל העולם 
נצבים לפני ה' יתברך בדין, ועל כל אחד ואחד 
הצלחה,  כיצד תראה השנה שלו.  ונקבע  נגזר 
בריאות, שלום בית, מציאת חן, שמחות, בנים 
ובנות, עושר וכבוד – הכל נגזר בראש השנה! 
בבחינת 'יום תרועה יהיה לכם' )פרשת אמור(, וביאר 
דין  יום  כלומר,  לכון.  יהא  יבבא  יום  התרגום: 
קשה עד כדי דמעות יהיה לכם! ואם דוד המלך 
ע"ה אומר בתהילים )פרק קי"ט, ק"כ( "סָמַר מִפַּחְדְּךָ 
יָרֵֽאתִי" ודוד המלך לא היה  וּֽמִמִּשְׁפָּטֶיךָ  בְשָׂרִי 
רועה  כשהיה  בלילות  פחד  לא  הוא  פחדן... 
בצאן מחיות טורפות, לא מהאריה ולא מהדוב. 
היה  הדין  ומיום  וסילקם.  בהם  הכה  ואדרבא 
מה  שלהבת,  נפלה  בארזים  ואם  נורא!  בפחד 
ואוי לנו מיום הדין  כה:(.  )מו"ק  יעשו אזובי הקיר 
של  תוכחה  ואם  מקץ(.  פרשת  )מד"ר  התוכחה  ומיום 
יוסף לאחיו – שהיא תוכחה של בשר ודם – כך, 
כמה  אחת  על  הוא  ברוך  הקדוש  של  תוכחה 

וכמה )חגיגה ד:(.
)ר"ה טז.( שבראש השנה, כל באי  וכתוב במשנה 
והפסוק  ע"ש.  מרון,  כבני  לפניו  עוברין  עולם 
צועק )תהילים קמ"ג, ב'( "וְאַל תָּבוֹא בְמִשְׁפָּט אֶת עַבְדֶּךָ 
כִּי לֹא יִצְדַּק לְפָנֶיךָ כָל חָי" ומפורש בגמרא )ערכין 
יז.( רבי אליעזר הגדול אומר אלמלא בא הקדוש 
אין  בדין,  ויעקב  יצחק  אברהם  עם  הוא  ברוך 
יכולים לעמוד מפני תוכחה. ופרש רש"י, שהיה 
מוכיחם על מעשיהם, ע"ש. ומכאן שעומק הדין 
וזה בעצם האימה  ואיום.  נורא  נורא,  נורא  זה 

והחרדה של יום הדין!

מה כל כך מפחיד במוות?
יהודי  הרי  הפחד?  מה  על  עיון,  צריך  ועדיין 
עובד ה' לא מפחד מהמוות, וכל יום מוסר נפשו 
על קידוש השם בתפילות, בהתנהגות, במידות. 
ומדגיש כן בקריאת שמע שעל המיטה, כשאומר 

שבאמת  נמצא  המוות!  אישן  פן  עיני  והאר 
לילה, אז המוות לא  ומתכונן לכך בכל  חושב 
מפחיד כל כך, וגם העונש בגיהנם, הרי זה חסד 
מה' יתברך שמזדכך ונהפך לבריה חדשה וזוכה 
וכידוע  המתים.  ותחיית  הבא  לעולם  כך  אחר 
שיש תיקון לצדיקים לעבור דרך גיהנם )עיין בזוה"ק 
הקדוש שהצדיקים  בזוהר  מבואר  גם  קעח.(.  קרח 

סעודת  ולעשות  לשמוח  יכולים  מיתתם  ביום 
מצוה, ואחר כך לכוין להגיע לעולם הבא. אז 
בודאי שהפחד אינו מעצם המוות! אז על מה 

החרדה?

הפחד הגדול – מה נענה בשמים!
העונש,  לא  זה  הגדול  שהפחד  לבאר,  ויתכן 
אלא מה לענות ביום הדין על כך שידו קצרה 
בעבודת ה'? שיכול לעסוק ואינו עוסק! חוסר 
שמחה בקיום המצוות! טעויות שעשה בין אדם 
לחבירו! כמו אחי יוסף שלבסוף גילו שטעו בכל 
והבושה  סליחתו.  לבקש  ובאו  איתו,  המהלך 
הזאת ביום הדין על חסרון כבוד שמים, קשה 
כן  עשינו  כיצד  גיהנם!!!  מעונש  יותר  וכואב 
הוא?  ברוך  הקדוש  המלכים,  מלכי  מלך  לפני 
ולא  האמת  בעולם  והוא  מת,  כשכבר  ובפרט 
בכבוד  ופגע  וזלזל  שקלקל,  מה  לתקן  יכול 
שמים. וכמו שכתב רבינו יונה בשערי תשובה 
"הצדיקים והישרים בליבותם שאגה  )ש"ב אות ט'( 

להם כלביא על אשר קצור קצרה ידם בעבודת 
השם". וכמו שאמרו חז"ל )כתובות סז.( כדבעי ליה 
למיעבד לא עבד, שזה בבחינת כי דבר ה' בזה. 
וזה הסכנה והבושה הגדולה, שחושב שעושה 
ומה  בזיון,  על  ממנו  תובעים  ובשמים  מצוה, 

נענה בשמים.
ומפורש בגמרא )ברכות כח:( על רבן יוחנן בן זכאי 
דרכים  שני  ואומר:  מיתתו  לפני  בוכה  שהיה 
לפני, גן עדן וגיהנם, ואיני יודע באיזה מוליכים 
שהיה  וגדולתו,  מעלתו  וידוע  ע"ש.  אותי. 
מתלמידי הלל הזקן ובקי בכל חכמות התורה, 
השרת  מלאכי  ושיחות  העולם  וחשבונות 
ומעשי המרכבה )סוכה כח.( ועם כל זה פחד שמא 
הולך לגיהנם... כי אם עשה טעות ואי אפשר 
אדם  בין  הדעת,  בשיקול  שטעה  כגון  לתקן, 
לחבירו או בהנהגת הדור, זה נורא. ומה יענה 
וזה  בשמים? והבושה והצער בזה נורא קשה. 

חרדת הדין!

הבושה קשה יותר מכל ייסורי גיהנם!
וכן בגמרא )נדרים ח:( שלעתיד לבא הקדוש ברוך 
הוא מוציא חמה מנרתיקה, צדיקים מתרפאין 
בה, ורשעים נידונים בה. וביאר רבינו הסטייפלר 
זיע"א )בספר ברכת פרץ פרשת צו(, שבזמן המשיח, האמת 
תצא לאור חזק מאד, והיא תאיר כשמש. והפחד 
של הצדיקים כמו רבי יוחנן בן זכאי, כולם יראו 

שהתכוין לשם שמים ממש. והרשעים להיפך. 
'סוף דבר הכל  והכל יפורסם ברבים, בבחינת 
נשמע'. וביאר התרגום )סוף קהלת(, שכל מה שעשה 
בצינעא, יפורסם ברבים לכל העולם. וזה בושה 

גדולה ונוראה יותר מגיהנם. רח"ל.
לאדם  גדול  עונש  נתנו  צ:(  )ב"ק  הקדושים  וחז"ל 
שעושה בושה לחבירו. ויתכן שיתחייב קנס של 
400 זוז מנה צורי. וזה בעולם הזה, אבל זה כאין 
לאחר  מהבושה  שבא  הצער  לעומת  וכאפס 
זיע"א,  מוילנא  הגר"א  מרבינו  וידוע  מיתה. 
כך  כל  מהבושה  הנגרמים  והיסורים  שהצער 
גדולים ונוראים, שאדם בשר ודם לא היה יכול 
לסבול, והיה מת מהצער. וזה דומה לגמרא )ברכות 
יח:( קשה רימה למת כמחט בבשר החי. והרי אין 

הכוונה  אלא  יג:(  שבת  )עיין  באיזמל?  מרגיש  המת 
בזה, הבושה הגדולה לנשמה שרואה את הגוף 
ששכנה בו עם תולעים. וזה בושה וצער גדול 
מאד. רח"ל. וזה אימת הדין והחרדה הגדולה – 

מה נענה בשמים לאחר 120 שנה?

כל זמן שהנר דולק אפשר לתקן!
אפשר  דולק  שהנר  זמן  כל  הגדולה,  והנחמה 

לתקן!
כלומר, עדיין הנר דולק, אתה חי כאן בעולם 
הימים  את  לנצל  ויש  בקבר!  לא  אתה  הזה, 
הנוראים והקדושים לעשות חשבון נפש 'מריה 
להרבות  ברוחניות!  כיתה  לעלות  דחושבנא'. 
כבוד שמים באמת! להראות התלהבות בתורה 
ובמצוות! בבחינת "אש תמיד תוקד על המזבח 
לא תכבה" )ויקרא ו, ו(. להראות אהבת ישראל כמו 
שדורש מאיתנו ה' יתברך באמת, כמוך ממש! 
המלכויות  שזה  זיע"א  מקלם  מהסבא  וידוע 
ואחוה  אהבה  שיש  השנה,  בראש  הגדול 
בתפילה:  שאומרים  וכמו  באמת,  בשלמות 
ויעשו כולם אגודה אחת לעשות רצונך בלבב 
שלם. וגם כשאתה צודק באמת, תעשה לפנים 

משורת הדין!
וכאשר בעל תשובה עובד ה' ומקבל על עצמו 
גדול  רעש  עושה  זה  ולהתחזק,  להתקדם 
והחשובה  הגדולה  קבלתו  ידי  ועל  בשמים, 
נברא מלאך מהשמים לסייע אותו )עיין מהרש"א מכות 

י:(, וזה סוד ההצלחה לדורות עולם.
שנה טובה ומבורכת ברוחניות וגשמיות 
ישראל  חיילי  ולכל  ישראל,  עם  לכל 
התורה  מחזיקי  ולכל  שלנו,  היקרים 
המצוינים שלנו, אמן ואמן. שבת שלום.

כל זמן שהנר דולק אפשר לתקן
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להתענג על ה'להתענג על ה'
הרב אליהו רבי ראש הכולל

ברוכים תהיו.

שנה חדשה? רק תחליט! זהו!
שלום וברכה, מורי ורבותי!

זוהי שיחתנו האחרונה לשנת הנוכחית – שנת תשפ"א. שיחתנו הבאה תהיה בעזרת 
ה' בשנה החדשה – שנת תשפ"ב.

לרגל סיומה של השנה ולרגל התקרב הימים הנוראים – ראש השנה ויום כיפור, 
מהסתירות  אחת  את  להבין  ולנסות  נפשנו  בנבכי  לפשפש  עמכם  יחד  רציתי 

הגדולות ביותר איתה מנהלים אנו את חיינו.
שימו לב, איך האנשים הרחוקים ביותר 'כמעט' בישראל, מתרגשים למשמע קולו 
של השופר, מתלהטים ומשתדלים להשתתף בכמה שיותר 'עצרות סליחות', מגיעים 
להתפלל בימי ראש השנה או לפחות בלילותיו. וגם מי שחלילה וחס "פספס" את 
כל אחת מהחוויות הרוחניות האלה, הרי שכאשר מגיע יום כיפור, הוא צם מתחילת 
היום ועד סופו "ואפילו לא שותה מים", משתדל להגיע לתפלה אחת עד חמש בבית 

הכנסת, ועוסק ככל יכולתו למלא את רצון האלוקים ודרישותיו ביום זה.
במבט חיצוני עד שטחי זה נראה מוזר. אנשים שבמשך השנה כולה לא רואים ולא 
מחשבנים את רצונו של האלוקים, לוקחים לפתע יום אחד בשנה, ובו הם מחליטים 
לעשות בדיוק - אבל בדיוק - את מה שביקש האלוקים בתורתו הקדושה "שַׁבַּת 

שַׁבָּתוֹן הִיא לָכֶם, וְעִנִּיתֶם אֶת נַפְשֹׁתֵיכֶם חֻקַּת עוֹלָם" )ויקרא טז, לא(.
מה קרה? האם לא מדובר באותו אדם?!

מספרים, שפעם ניגש אדם אחד לכבוד הרב ושאל: "מדוע כל התפלות אותן אני 
נושא בימי ראש השנה באמונה ובדביקות אינן נענות, ואיני זוכה ורואה ישועה 
במהלך השנה? כמה אני מתפלל, כמה אני מתחנן "תכלה שנת וקללותיה, תחל 
שנה וברכותיה", והנה מגיעה שנה עצובה בדיוק כמו השנה שקדמה לה, ולפעמים 

אף יותר. האם כל תפלותי הולכות ריקם?"
ענה לו כבוד הרב: "יקירי, בוא ואספר לך מה קורה בשמים במהלך התפלות שלך". 
ובכן, ברגעים בהם אתה נושא תפלה לפני הקדוש ברוך הוא בדמעות שליש, עם 
טלית המכסה את קרקפתך ואפילו את פניך, מיד שולח האלוקים צוות של מלאכי 
השרת ומבקש מהם לקלוט את האדם המשתפך כל כך ברגשות קודש ולהעניק לו 
מכל טוב אשר ידרוש – חיים, פרנסה, ילדים, בריאות, שפע של רוחניות, שפע של 
גשמיות ומה לא? יורדים מלאכי השרת, רושמים את מספר הזהות השמימי של 
אותו אדם, ומסכמים שמחר הם יורדים לכדור הארץ עם מזוודות מלאות בשפע 

ומעניקים לאותו אחד שזכה להתפלל בצורה יפה כל כך.
לבית  מגיעים  הם  למחרת  לתלמידו?  הרב  כבוד  אמר  למחרת,  קורה  מה  אולם, 
הם  הסמוכים.  ברחובות  אותך  מחפשים  הם  למחרת  אותך,  רואים  ולא  הכנסת 
מחפשים את אותו אחד עם המבט הזך, עם הדמעות בעיניים, עם האמונה הזכה 
והתמימה בבורא עולם, והם לא רואים אותו. במקומו הם רואים אדם מגושם שיושב 
בשוק וצווח על מרכולתו ומנסה אפילו פה ושם לגזול את הלקוחות, כאשר הם לא 
בדיוק שמים לב למשקל ו/או למחיר. הם רואים את האדם שבמקום לסמוך על 
האלוקים, עושה ככל יכולתו להעשיר את עצמו בצדק ושלא בצדק, יודע אפילו 
מדי פעם להשתמש באגרופיו בכדי לחבוט באותם שלא הולכים בדרכו, והחמור 

ביותר – שוכח לחלוטין מתחילת היום ועד סופו את קיומו של הבורא.
שנה  מגיעה  כאשר   - הרב  כבוד  המשיך  מכן?  לאחר  שנה  קורה  מה  יודע  אתה 
לאחר מכן, אומר האלוקים למלאכים: "נמצא פה אותו בני בכורי, אותו יהודי עם 
מבט אש קודש, כל כולו תפלה והוא מאוכזב. מדוע עברה שנה שלמה מתפלתו 
הקודמת והוא לא נענה, והלא אמרתי לכם לרדת ולהביא לו את אותו שפע גדול?" 
אומרים המלאכים: "ריבנו של עולם, כולנו התנצלות. ניסינו, רצינו, אולם לא מצאנו 
אותו. חיפשנו אותו בתוך בית הכנסת, חיפשנו אותו בבית המדרש, חיפשנו אותו 
בשיעורי תורה, חיפשנו אותו אפילו בין האנשים ההגונים שנושאים ונותנים במשא 

ומתן של אמת ולא של שקר, אולם הוא לא היה ביניהם. כולנו התנצלות".
אומר להם האלוקים: "אני מבקש הפעם לשים לב טוב יותר, ומיד למחרת ראש 
השנה לגשת אליו בטרם תשכחו את תווי הפנים האציליים הללו". אולם, בטרם 
ישכחו המלאכים את תווי פניו האציליים, שוכח אותו אדם בעצמו את תווי פניו 
ושב הוא להתנהג, לא עלינו ולא עליכם, כאדם שאינו מזרע ישראל. ושוב המלאכים 

אינם מזהים אותו...
אותו דבר קורה גם במקרה הפוך – כאשר אדם, לא עלינו ולא עליכם, מתנהג בצורה 
קשה, בצורה שאינה הולמת יהודי. ומלאכי הרשע, מלאכי החבלה יורדים לצלמו 
את  זוכרים  והם  עשירי.  ואפילו  שביעי  שישי,  דור  שלהם,  המשוכלל"  ב"אייפון 
דמותו ומנציחים אותה ומקבלים על עצמם להגיע ביום פקודה, ביום הדין, ולחסל 
ונכנס לסדרת סליחות אמיתית,  ואז מגיע אותו אדם  את תוכניותיו בזה העולם. 
משנה את דרכו ומחליט לפצוח בדרך חדשה. מחליט להיות בן תורה אמיתי, בן 
גאה ונאמן לאביו שבשמים. מחפשים אותו מלאכי החבלה ואינם מוצאים אותו. הם 
מחפשים אותו בשוק, הם מחפשים אותו בין עברייני השכונה, הם מחפשים אותו 
בכּוּכִים של המאפיה. אולם, לא מוצאים את הבחור. הם לא משערים שאותו בחור 
אצילי שיצא עתה רחוץ ומזוכך מתפלת שחרית בבית הכנסת, הוא אותו פרחח 

עליו נגזרו כל אותן גזרות.

"תשובה ותפלה וצדקה מעבירין את רוע הגזירה" )מדרש תנחומא פרשת נח סימן ח(. כוחן של 
תשובה, תפלה וצדקה הוא לשנות את האדם, את שורשו ואת טבעו. בתפלה, כאשר 
לחלוטין. בתשובה,  נהיה אדם אחר  והוא  זהותו  את  הוא משנה  האדם משתפך, 
אותו אחד שהלך בדרך  אינו  כאשר הוא מקבל על עצמו דרך חדשה, הוא כבר 
הקלוקלת עד כה. וצדקה זה אחד מהדברים שמייצרים את יסורי הנפש הגדולים 
ביותר. הדבר הקשה ביותר לאדם להיפרד ממנו הוא ממונו, וכאשר הוא מעניק 
ממונו לצדקה יותר מכחותיו, באותם רגעים הוא בעצם כביכול ממית את עצמו, 

וכאן קמה לה בריאה חדשה.
מורי ורבותי, אותם אנשים המוזרים המקיימים בעצמם את הפסוק: "הֲיַהֲפֹךְ כּוּשִׁי 
עוֹרוֹ וְנָמֵר חֲבַרְבֻּרֹתָיו" )ירמיה יג, כג(. אותם אנשים שאנו מתפלאים עליהם היאך לפתע 
של  רצונו  של  קיום  על  החליטו  מסוימת  בתקופה  או  בשנה  אחד  ביום  פתאום 
בורא העולם וההליכה בדרכיו, אותם אנשים אינם מוזרים יותר מכל אחד ואחד 
מאיתנו. כל אחד מהשותפים לשיחותינו השבועיות, כל אחד מאיתנו משנה את 
טבעו ואת מזגו בימי ראש השנה וכיפור, בפרט, בעשרת ימי תשובה בכלל, ובימי 
אלול ובהכנה אליהם בכלל גדול הרבה יותר. כל אחד מאיתנו משתנה לפי הסביבה. 
האם על עצמנו כן נוכל לומר שבמידה מסוימת ישנם ימים שבהם אנו מתייחסים 

לרצונו של האלוקים יותר מאשר בימים אחרים? ודאי שכן.
מהיכן זה נובע, ואיך זה קורה? מה אנחנו צבועים חלילה?

רבנו חיים מוואלוז'ין, בספרו הקדוש "נפש החיים", כותב שהסיבה שבגללה אסור 
חלילה  הוא  ברוך  אינה משום שהקדוש  המטונפות,  במבואות  תורה  דברי  לומר 
וחס לא נמצא שם, כי הלא "מלא כל הארץ כבודו", אלא כביכול מצמצם הוא את 
נוכחותו עד למינימום ההכרחי ממש, ובאותן מקומות אין זה מכבודו לומר דברי 

תורה.
בהחלטה  שאנחנו  קדושה  של  להבה  אותה  נמצאת  מאיתנו  אחד  בכל  כביכול, 
גובהה של הלהבה.  יהיה  – מחליטים מה  בוקר  בכל  אנו מקבלים  אותה  אישית 
או  חלילה?  נראית,  בלתי  כדי  עד  קטנה  שתהיה  או  וגבוהה,  גדולה  תהיה  האם 

אפילו עד כדי ניצוץ?
מורי ורבותי, "בְּקִרְבְּךָ קָדוֹשׁ וְלֹא אָבוֹא בְּעִיר" )הושע יא, ט(. על פסוק זה אומרת הגמרא 
הקדושה שצריך כל אדם לחוש כאילו קדוש נמצא בתוך מעיו )תענית יא ע"א(. בדרך 
ההסבר שלנו – אתה יהודי! אתה בן מלך! אתה אותו אחד שיכול להחליט ברגע 
יכול לקבל את  לפני המחנה. אתה  ועמוד הענן שהולך  להיות עמוד האש  אחד 
ההחלטה הנבונה והנכונה, ולא רק להיות מושלם כלפי עצמך, אלא להיות דוגמא 

אישית לכל בני משפחתך ומכריך.
הדבר שמבדיל בינך לבין אותן רמות קודש גבוהות וטמירות הוא דבר אחד בלבד 

– ההחלטה.
זהו ראש השנה הפרטי  ותחליט שברגעים אלה מבחינתך  בו תקום בדרך  ברגע 
שלך, ובראש השנה תחליט שזהו היום המובחר ביותר מכל ראשי השנים שהיו עד 
כאן, ראש השנה הזה הוא לא כמו ראש השנה שעבר, בדיוק כפי שיום כיפור הזה 
לא יהיה כמו יום כיפור שעבר. עלינו ברמה, עלינו בדרגה, ואנו דורשים מעצמנו 
יותר. התפלות שלנו תהיינה אחרות, הברכות שלנו תהיינה אחרות, ה"אמן יהא 

שמיה רבא" שנזעק בכל כוחנו יגיע מעמקי הנפש.
ההחלטה  לרשע.  צדיק  בין  שמבדיל  היחיד  הדבר  היא  ההחלטה  ורבותי!  מורי 
היא הדבר היחיד שמבדיל בין יהודי נמוך קומה רוחנית לבין יהודי בעל שיעור 
בין האדם המצליח  היחיד שמבדיל  הדבר  היא  ברוחניות. ההחלטה  גבוה  קומה 
לשפר ולמסד את חייו הרוחניים לבין אדם שנכשל פעם אחר פעם. גם צדיק יודע 
להיכשל, אבל "שֶׁבַע יִפּוֹל צַדִּיק וָקָם" )משלי כד, טז(. רשע נופל אחת ושתיים ולא קם 
יותר, כי לצדיק יש את ההחלטה "אני אצליח, אני אעבור את זה בשלום", וכך הוא 
זוכה לשנים טובות ונפלאות. בעוד הרשע מעדיף לדשדש בעמקי הבוץ ולהטיח 

את פניו בקרקע.
מורי ורבותי! בשנה החדשה הזאת נלך כולנו בראש מורם להיכלי בתי הכנסת ובתי 
ויחד עם כל בני משפחתנו  המדרש, נצטרף לרבבות עמך בית ישראל באזורנו, 
נקבל את ההחלטה החשובה והגורלית ביותר: שנת תשפ"א – לא עוד! שנת תשפ"ב 
תהיה שנה חדשה בכל המובנים. היא תהיה שנה חדשה ברוחניות, היא תהיה שנה 
חדשה בתפלות, היא תהיה שנה חדשה בקביעת עתים לתורה, בלימוד, במעשי 

חסד, בזיכוי הרבים, בצדקה ובכל מה שיעשה נחת רוח לאבינו שבשמים.
ומעלינו ישפיע לנו הקדוש ברוך הוא שנה חדשה ומתוקה, שנה של פרנסה בשפע, 
של נחת מהילדים, של שלום בית אמיתי, של הצלחה והרווחה, של שקט כלכלי, 
הרוחנית  ברמתו  מאיתנו  ואחד  אחד  כל  בנו,  שיקוים  ונזכה  ובריאותי.  ביטחוני 

הפרטית "תכלה שנה וקללותיה, תחל שנה וברכותיה", וכן יהי רצון ונאמר אמן.

בברכת שנה טובה ומבורכת, 
שנה של אהבת ה' יתברך ואהבת ישראל,

וברוכים תהיו!
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בראש השנה דנים את האדם על כבוד שמים
שאלה: האם מותר להיכנס לבית הכנסת ולהתפלל כאשר 
מכשיר אלחוטי של טלפון נמצא על דש הבגד או החולצה 

בזמן התפילה?
תשובה: זה לא כבוד, לא נאה ולא יפה להיכנס כך לבית 
הכנסת. וכי לפני מלך בשר ודם היו נכנסים כך?! מלך 
בשר ודם – היום כאן, מחר בקבר, ועל אחת כמה וכמה 
לפני מלך העולם הקדוש ברוך הוא )ועיין ברכות לג.(. ועל אחת 
כמה וכמה אם הטלפון לא מכובה לגמרי. ויש כאן חס 
ושלום זלזול בכבוד שמים ואין כאן מורא מקדש )עיין משנ"ב 
סי' קנא סק"א(. וכידוע מהזוהר הקדוש )בפרשת פנחס דף רל:( בראש 

השנה דנים את האדם על כבוד שמים ועל כבוד התורה 
)והובא בספרו של רבינו מרן הראש"ל שליט"א בילקו"י ראש השנה(, עיין שם.

ולא יפה עושים התולים טלפון בחגורה ונכנסים כך לבית 
הכנסת או מצמידים את מחזיק המפתחות לחגורה באופן 
שניכר לכולם. זה לא מורא מקדש ולא כבוד בית הכנסת 
)ועיין ילקו"י סי' קנא סכ"ט(. וזה קבלה קדושה לכוון בראש השנה 

לכל השנה כולה – מורא מקדש וכובד ראש תמיד בבית 
הכנסת, אש להבת שלהבת, וזה כבוד שמים.

אצלנו ב"עטרת חכמים" כתוב על דלתות הכניסה מודעה 
גדולה: לכוין מורא מקדש. וכן לפני מנחה, לאחר הקדיש 
ואהובי רבי דוד  ידידי  שלפני העמידה, מעורר כל ערב 
וזכות  הטלפונים!",  "לכבות  הערב  בקולו  הי"ו  סלימי 

הרבים תלוי בו ואשריו.

חולה שקשה לו לעמוד בתפילת מוסף של ראש השנה
של  העמידה  בתפילת  לעמוד  לו  שקשה  חולה  שאלה: 
מוסף בראש השנה, האם עדיף לשבת עד שישמע את 
תקיעות השופר וימשיך בתפילת העמידה, או להשלים 

התפילה בלי הפסקה ובעמידה?
תשובה: שאלה יפה. כידוע, דעת מרן השולחן ערוך )בסי' 
תקצב( שבלחש של מוסף לא תוקעים כלל. ואנחנו תוקעים 

שם(. כך  מצליח"  "איש  בהגהות  )עיין  ז"ל  בלחש כדעת רבינו האר"י 
שלמעשה, לשבת באמצע העמידה זה חמור מאד, ועדיף 
התקיעות  את  ישמע  וכאשר  כרגיל,  בתפילה  שימשיך 
יפסיק להתפלל ויכוין לשמוע, ואחר כך ימשיך בתפילת 
העמידה כרגיל. והכל בעמידה. ומסתברא שאם קשה לו, 
אז ימשיך כרגיל בתפילת העמידה ולא יקשיב לתקיעות 
של הלחש כלל ועיקר )עיין יחו"ד ח"ו סי' לז(. והעיקר לא לשבת 
בישיבה  שהמתפלל  אומרים  יש  כי  העמידה,  בתפילת 
לחזור  חייב  ועומד  מתחזק  כך  ואחר  חולשה  מחמת 

ולהתפלל )עיין משנ"ב סי' צד סקכ"ו(.
וכן מעוברת, אשר  זקן שתש כוחו  כמובן, חולה, חלש, 
באלו,  וכיוצא  רגליים  מכאבי  הסובל  וכן  מאד,  חלשה 
לכתחילה  יכולים  בתפילה,  העמידה  להם  שקשה 
להתפלל תפילת העמידה בישיבה ממש כפי הצורך, או 

אפילו לשכב על צידו )שם סק"כ(, ושלום על ישראל.

כבוד שמים או צרכים "פרטיים"?
שאלה: נודה לרב אם יוכל לבאר מדוע תיקון חצות עדיף 
מאמירת סליחות? האם הדבר נכון גם כאשר אני מרגיש 
מידות  וי"ג  הפיוטים  מאמירת  והתחזקות  רוחנית  עליה 

שבסליחות?
שאלה יפה. אמירת סליחות והפיוטים זה דבר  תשובה: 
נפלא מאד, ובפרט י"ג מידות, אשר הבטיח ה' יתברך שמי 
שעושה כסדר הזה באמירת י"ג מידות אני מוחל לו )עיין 
ו"אלוקינו שבשמים" ושאר  וכן, אמירת "רחמנא"  יז:(.  ר"ה 

התפילות – הכל קודש קדשים.
למעשה, תיקון חצות קודם, כי יש בו כבוד שמים גדול 
לדרוש ולבקש על בית המקדש ועל כבוד שמים. הסליחות 
זה בשבילנו להצלחה ולשנה טובה. ואמירת תיקון חצות 

זה לכבוד ה' יתברך בלבד. להראות שדורשים ומבקשים 
שיבנה בית המקדש ויהיה קיבוץ גלויות ותחיית המתים, 

ולכן זה עדיף מאמירת סליחות )ועיין סוכה מא.(.
בעיה  לו  יש  אליו,  מתחבר  לא  חצות  שהתיקון  מי  כל 
באמונה! ובעיה שמסתכל על הרגש ולא על הלב פנימה. 
אבל  נשמה,  שירי  ובעיקר  גדול,  דבר  זה  שירה  נכון, 
תיקון  לאמירת  וצריך להתחבר  הכל.  לפני  כבוד שמים 
ולעשות סדר רוחני מתאים להרוויח את שניהם,  חצות 

"וּמַלְכוּתוֹ בַּכֹּל מָשָׁלָה" )תהלים קג, יט(.
מהפיוטים  והחיזוקים  יכול,  אינו  באמת  כאשר  כמובן, 
יכול לעשות  והתחינות של הסליחות מחזק אותו מאד, 
)ועיין משנ"ב  השתפכות הנפש בסליחות ויכוין ליבו לשמים 

סי' א סק"ט(.

ומכאן נלמד עד כמה יש לדקדק באמירת תיקון חצות, 
בכובד ראש, ישיבה על הקרקע וחליצת נעליים. וזה כבוד 
שמים גדול! בבחינת "לאקמת שכינתא מעפרא ולעילוי 
שכינת עוזנו". ומבואר בכף החיים )סי' א ס"ק יט בשם הזוהר הקדוש(, 
זוכה  ומרים קולו על בית המקדש,  שהבוכה כפי כוחו, 
לראות את בנין ירושלים בשמחה, ע"ש. וזו עבודת ה' כל 

השנה, כמבואר בשולחן ערוך )ס"ס תקפ(.
תיקון  לילה  כל  לומר  עצמנו  על  לקבל  מאד  רצוי  ולכן 
חצות, ובפרט בלילות החורף, כאשר חצות הלילה לפני 
כבוד  להרבות  ולהתאמץ  להשתדל  שצריך   ,12 השעה 

שמים.

מכירת כסאות בבית הכנסת עבור חגי תשרי
שאלה: האם יש ענין למכור כסאות בבית הכנסת בימים 

הנוראים עבור ראש השנה ויום הכיפורים?
תשובה: כאשר יש מקום גדול והרבה כסאות לכל הקהילה 
ולכל התושבים, אז אין חשש למחלוקת ואין חשש של 
ואז באמת אין צורך  תקלה לבעלי המקומות הקבועים, 
למכור, וכולם יושבים ומתפללים ונהנים ומקדשים שם 
הטוב  והסדר  תקלה  של  חשש  יש  כאשר  אבל  שמים. 
להם  יהיה  לא  הקבועים  והמתפללים  להיפגע,  יכול 
כסאות.  למכור  מצוה  אז  כל השנה,  כמו  מקום מתאים 
וכן, כאשר הנהלת בית הכנסת עושים כן כדי להרבות 
הכנסות לבית הכנסת, ובכסף זה מארגנים שיעורי תורה 
ומזכים את הרבים, ועל אחת כמה וכמה כשמחזיקים בית 
מדרש לאברכים, אז בודאי שמצוה לעשות כן, ומצוה על 
הקהל לשלם בעין יפה, וזה מצוין. ויש להביא סמך לכך 
מדברי הזוהר הקדוש )בלק קפו:(, שצריך לעשות תמיד הזמנה 
לפני המצוה, כמו זימון לפני ברכת המזון, כך לפני כל 
מצוה לומר בפה "אני מזמין את עצמי לברך את ה' יתברך 
הימים  לכבוד  כסא  קונים  וכאשר  שמים".  שם  ולקדש 
הנוראים ומזמינים את עצמנו להתפלל ולקדש שם שמים 
גדולים  לאורות  זוכים  בזה  רבה",  שמיה  "יהא  ולצעוק 
מסייעין  ליטהר  "בא  בבחינת  טובים מהשמים.  וחסדים 
אותו" )יומא לח:(. ויש לשלם הכסף מיד בהזמנה לפני ראש 

השנה, וזה השלמות של ההזמנה לכבוד ה' יתברך.

שמיעת קול שופר לאשה בבית הכנסת
לבית  השנה  בראש  לבוא   – לאשה  עדיף  מה  שאלה: 
בדבקות  בבית  להתפלל  או  שופר  קול  לשמוע  הכנסת 

שחרית ומוסף וגם לקרוא כל ספר תהלים?
כידוע, אשה פטורה משמיעת קול שופר, שכן  תשובה: 
קריאת  כדין  פטורות  נשים  גרמן  שהזמן  עשה  מצוות 
שמע שנשים פטורות )משנ"ב סי' ע סק"ב(. ומה שנוהגות נשים 
רבות לבוא לבית הכנסת לשמוע קול שופר זה חסידות 
בלבד ויש בזה קצת מצוה )שם סי' תקפט סק"ט(. כך שלמעשה, 
לה  ויש  בילדים  ולטפל  בבית  להיות  שמעדיפה  אשה 
צורך  ואין  מצוין  זה  הרי  בכונה,  להתפלל  מתאים  זמן 
וכידוע, ביום טוב ראשון של ראש  לבוא לבית הכנסת. 

השנה אסור להדיח כלים או להכין את השולחן או כל 
מיני תבשילים עבור הלילה השני, כי יש כאן איסור מכין 
ויש  ומאשר  סק"ד(.  תקג  סי'  משנ"ב  )עיין  לשני  ראשון  טוב  מיום 
מצוה להתאמץ ולהשתדל שלא לישון ביום בראש השנה, 
והנזהר בזה המזל שלו יהיה מוצלח ומבורך כל השנה, אז 
בודאי שעדיף להיות בבית ולהתפלל בדבקות ולקרוא כל 
ספר התהלים בתחנונים, וזה מצוין. גם לרבות, כל אשה 
ברירה,  וכשאין  מהבית.  לצאת  שלא  להשתדל  צריכה 
לצאת כמה שפחות. והפסוק אומר: "אֶשְׁתְּךָ כְּגֶפֶן פֹּרִיָּה 
בְּיַרְכְּתֵי בֵיתֶךָ" )תהלים קכח, ג(. והרמב"ם )הלכות אישות פי"ג הי"א( מלמד 
ואשרי  ביתה.  בזוית  לישב  אלא  לאשה  יופי  אין  אותנו: 
מי שעושה כן בראש השנה וביום הכיפורים )ועיין מגילה לא. 

בתד"ה במנחה(.

בסיכום: קריאת כל ספר תהלים בראש השנה בתחנונים 
ובכוונה הרי זה דבר גדול מאד.

ראש השנה – הזדמנות להזמין אורחים?
ראש  ביום  לסעודה  אורחים  להזמין  כדאי  האם  שאלה: 
משפחה  עם  הסעודה  את  לקיים  שעדיף  או  השנה 

מצומצמת?
ואוכל  אורחים  של  זמן  לא  זה  השנה  ראש  תשובה: 
יאכל  לא  ס"א(,  תקצז  )סי'  ערוך  בשולחן  ומפורש  וכיבודים. 
כדי שובעו שלא יבוא לידי קלות ראש, ותהיה יראת ה' 
בכובד  מתנהגים  האורחים  וכאשר  שם.  עיין  פניו,  על 
ראש ובקדושה או שבאים להתחזק וללמוד מה זה ראש 
השנה, מותר להזמינם. אבל כאשר יש אורח מהמשפחה 
להזמינו  אסור  ראש,  וקלות  וצחוקים  ליצנות  שעושה 

בראש השנה, ויזמינו אותו ביום הכיפורים ובחג סוכות.

שינה בראש השנה
שאלה: בראש השנה אני קם בנץ החמה, ומאד קשה לי 

שלא לישון בצהריים, מה אפשר לעשות?
תשובה: עצה טובה למעט באכילה בסעודת היום. אמנם 
לאכול  ומצוה  טוב,  יום  הוא  השנה  שראש  הדבר,  נכון 
"אוכלים  בהלכה:  כן  ומפורש  ויין,  בשר  אף  זה  ביום 
ושותים ושמחים" )שו"ע סי' תקצז סע' א(. אולם מפורש שם גם 
וירויח  באכילה  שימעט  כלומר,  שבעו,  כדי  יאכל  שלא 
בכך שלא יהיה ראשו כבד עליו. וכידוע, שהמאכל גורם 
לשינה )יומא יח.(. ורבינו הראשון לציון שליט"א למד מכאן, 
)עי'  גם בראש השנה!  "תענית הראב"ד"  שמותר לעשות 

בילקוט יוסף שם(.

השלחן  להכין  להן  שאסור  הנשים,  לציבור  גם  ומכאן 
לאחר סעודת הבוקר ביום הראשון של ראש השנה, וכן 
אסור לבשל, ואסור להדיח כלים לצורך הלילה, אלא רק 
לצורך היום טוב הראשון בלבד. וממילא כאשר מסיימים 
עד  הצהריים  בשעות  זמן  ויש  טוב,  היום  סעודת  את 
זמן צאת הכוכבים, שרק אז  השעה שבע בערב, שהוא 
ניתן להתחיל להכין לסעודת הלילה של היום השני, מה 
עושים כל היום? ובכן, למי שקשה לו, הוא יכול לישון 
מעט, ומי שיכול ביום הראשון שלא לישון, משום שיש 
ביום זה דינא קשיא, ישבו כולם ויקראו תהלים – הגברים 
ודבר  עצומה.  בדבקות   – בבית  והנשים  בבית-הכנסת, 
ברוחניות  טובה,  לשנה   – בשמים  גדול  רעש  עושה  זה 

ובגשמיות.

זריקה לפח האשפה עיתונים השזורים בהם דברי תורה 
שאלה: מה הדין לזרוק לפח האשפה כל מיני עיתונים, 

ששזורים בהם דברי תורה?
תשובה: עדיף להשתדל לזרקם בפחי הניירות, המונחים 
ואם  מצוין.  וזה  נייר,  להיות  חוזר  וזה  הכבישים,  בצידי 
ולזרוק  ניילון,  שקית  בתוך  לעטוף  גם  אפשר  קשה,  זה 

לאשפה.

לבקשת מורנו הרב שליט"א מצ"ב שטר מחילה שיחתום עליו כל אדם ויניחנו אצלו,
 ויהיה זה למיץ יושר עבורו לשנה טובה וכתיבה וחתימה טובה!

כתוב בגמרא במסכת ראש השנה )יז.(:
אמר רבא: כל המעביר על מדותיו, מעבירין לו על כל פשעיו! שנאמר: נושא עון ועובר על פשע למי נושא עון למי שעובר על פשע! 
וזה סגולה אמיתית מפורשת בגמרא כתובה שחור על גבי לבן להנצל מו הדין. פשוט למחול ולסלוח לכולם ולא להקפיד כלל וכלל! 

ובספר מכתב מאליהו )ח"ד עמ' 243( מביא שזה כפשוטו ממש, מעבירין על פשעיו, אין לו עוונות בכלל!
הֲרֵינִי מוֹחֵל וְסוֹלֵחַ לְכָל מִי שֶׁהִכְעִיס וְהִקְנִיט אוֹתִי, אוֹ שֶׁחָטָא כְּנֶגְדִּי בֵּין בְּגוּפִי, בֵּין בְּמָמוֹנִי, בֵּין בִּכְבוֹדִי, בֵּין בְּכָל אֲשֶׁר לִי, בֵּין בְּאֹנֶס בֵּין 

בְּרָצוֹן, בֵּין בְּשׁוֹגֵג בֵּין בְּמֵזִיד, בֵּין בְּדִבּוּר בֵּין בְּמַעֲשֶׂה, בֵּין בְּגִלְגּוּל זֶה בֵּין בְּגִלְגּוּל אַחֵר, לְכָל בַּר יִשְׂרָאֵל, וְלֹא יֵעָנֵשׁ שׁוּם אָדָם בְּסִבָּתִי

על החתום: _____________________________


